

وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

كلية المستقبل الجامعة

قسم المحاسبة

المرحلة : الثالثة

المادة : تحليل القوائم المالية  
(Financial statements analysis)

للعام الدراسي 2022-2023

استاذ المادة: د.علي الفرطوسي

# FINANCIAL STATEMENTS ANALYSIS

## تحليل القوائم المالية

**Accounting:** It is the process of identifying, measuring, recording and communicating financial information related to economic units to users who are interested in that information to help them make sound economic decisions.

**المحاسبة:** هي عملية تحديد وقياس وتسجيل وتوصيل المعلومات المالية المتعلقة بالوحدات الاقتصادية إلى المستخدمين المهتمين بتلك المعلومات لمساعدتهم في اتخاذ القرارات الاقتصادية السليمة.

### The Types of Accounting:

#### أنواع المحاسبة:

**1.Management accounting:** management accounting aims to provide management with the data it needs to make high-level company decisions. Management accounting uses a lot of the information included in financial accounting, but it organizes and uses it differently.

١. **المحاسبة الإدارية:** تهدف المحاسبة الإدارية إلى تزويد الإدارة بالبيانات التي تحتاجها لاتخاذ قرارات الشركة عالية المستوى، وتستخدم المحاسبة الإدارية الكثير من المعلومات التي تتضمنها المحاسبة المالية، لكنّها تنظمها وتستخدمها بشكل مختلف.

**2.government accounting:** It is one of the types of accounting that studies the principles that govern the registration processes and the accounting report on government activities, and this method was legislated by administrators in government institutions, so that they can put their control over the revenues and expenditures of the ministries and their various bodies.

٢. **المحاسبة الحكومية:** هي أحد أنواع المحاسبة التي تقوم بدراسة المبادئ التي تحكم عمليات التسجيل والتقرير المحاسبي عن أنشطة الحكومة، وهذه الطريقة شرّعها الإداريون في المؤسسات الحكومية، بحيث يستطيعون وضع رقابتهم على الإيرادات ونفقات الوزارات وهيئاتها المختلفة.

**3. Tax accounting:** It is one of the types of accounting used in government departments, which works on calculating the financial ratios that individuals or companies have to pay to the government to pour into the tax department or “the state’s general budget.” The tax accounting system works based on the list of tax laws in the country, And the method of calculating the tax due, whether on individuals, commercial activities, or institutional services.

٣. **المحاسبة الضريبية:** هي أحد أنواع المحاسبة المستخدمة في الدوائر الحكومية، والتي تعمل على احتساب النسب المالية التي على الأفراد أو الشركات دفعها للحكومة لتُصب في دائرة الضريبة أو “الميزانية العامة للدولة”، ويعمل نظام المحاسبة الضريبية بناءً على قائمة القوانين الضريبية في الدولة، وطريقة احتساب الضريبة المترتبة سواءً على الأفراد أو الأنشطة التجارية، أو الخدمات المؤسسية.

**4. Cost accounting:** It is a set of systems and procedures that measure the cost of production and services, and aims to determine the cost of production, calculate the amounts wasted in materials or time and determine the causes of that waste and propose solutions to stop or

reduce as much as possible this waste, in addition to that cost accounting works to determine the reasons for profit or loss, and provides management with the cost information needed to make appropriate business decisions.

٤. **محاسبة التكاليف:** هي مجموعة من النظم والإجراءات التي تعمل على قياس تكلفة الإنتاج والخدمات، وتهدف إلى تحديد تكلفة الإنتاج، واحتساب المبالغ المهدرة في المواد أو الوقت وتحديد أسباب ذلك الهدر واقتراح الحلول لإيقاف أو التقليل بقدر الإمكان هذا الهدر، إضافة إلى أن محاسبة التكاليف تعمل على تحديد أسباب الربح أو الخسارة، وتقوم بتزويد الإدارة بمعلومات التكاليف اللازمة لاتخاذ القرارات المناسبة للعمل.

**5. Audit:** Audit accounting is one of the types of accounting that reviews the accounting operations of companies and institutions, and verifies the credibility of the data that the company provides to other parties, with honesty and transparency, according to generally accepted accounting principles and standards.

٥. **محاسبة التدقيق:** تعد محاسبة التدقيق أحد أنواع المحاسبة التي تقوم بمراجعة العمليات الحسابية للشركات والمؤسسات، والتحقق من مصداقية البيانات التي تقوم الشركة بتقديمها للأطراف الأخرى، بكل صدق وشفافية وذلك حسب المبادئ والمعايير المحاسبية المتعارف عليها.

**6. Financial Accounting:** Financial accounting refers to the methods used in compiling interim and annual financial statements, so that the results of all financial activities that occur during an accounting period are summarized in the balance sheet, income statement, and cash flow statement.

٦. **المحاسبة المالية:** تُشير المحاسبة المالية إلى الأساليب المستخدمة في تجميع البيانات المالية المرحلية والسنوية، بحيث تتلخص نتائج جميع الأنشطة المالية التي تحدث خلال فترة محاسبية في قوائم الميزانية العمومية وبيان الدخل وبيان التدفقات النقدية.

### Objectives of financial accounting:

1. Determine the result of the activity of profit or loss.
2. Determining the financial position at a particular moment.
3. Provide data on the timing of cash flows.
4. Providing the necessary data for financial planning.
5. Providing the necessary data to maintain the assets.
6. Keep complete and regular records.
7. Clarify the relationship with others of indebtedness and creditors.

### اهداف المحاسبة المالية:

١. تحديد نتيجة النشاط من ربح أو خسارة.
٢. تحديد المركز المالي في لحظة معينة.
٣. توفير البيانات عن توقيت التدفقات النقدية.
٤. توفير البيانات اللازمة للتخطيط المالي.
٥. توفير البيانات اللازمة للمحافظة على الموجودات.
٦. الاحتفاظ بسجلات كاملة ومنتظمة.
٧. توضيح العلاقة مع الغير من مديونية ودائنية.

**Types of financial statements:** The financial statements are continuously audited to ensure their quality by accountants, private auditing companies, and government agencies. It is one of the most popular types of these financial statements; Income Statement, Balance Sheet, Statement of Cash Flows. The following is an explanation of these lists:

أنواع القوائم المالية: يتم تدقيق القوائم المالية بصورة مستمرة للتأكد من جودتها من قبل المحاسبين وشركات التدقيق ، وقائمة Income Statement الخاصة والجهات الحكومية، ويعد من أشهر أنواع هذه القوائم المالية؛ قائمة الدخل ، وقائمة التدفقات النقدية Balance Sheet الميزانية العمومية ، وفيما يأتي توضيح لهذه القوائم:

**1. Income statement:** The income statement is one of the financial statements responsible for displaying the profits or losses of companies and institutions during a specified period of time. The income statement shows data related to all revenues that may result from operational or non-operating activities, in addition to showing all costs, expenses and net profit or loss.

١. قائمة الدخل: تعد قائمة الدخل من القوائم المالية المسؤولة عن عرض أرباح الشركات والمؤسسات أو خسائرها خلال فترة زمنية محددة، وتظهر قائمة الدخل البيانات المتعلقة بجميع الإيرادات التي قد تنتج عن الأنشطة التشغيلية أو غير التشغيلية، بالإضافة لإظهارها كافة التكاليف والمصاريف وصافي الربح أو الخسارة.

**2. Balance sheet:** The balance sheet list is concerned with showing the company's assets and its various financial resources, in addition to showing the company's owed obligations and shareholders' equity.

٢. قائمة الميزانية العمومية: تهتم قائمة الميزانية العمومية بإظهار أصول الشركة ومواردها المالية المختلفة، بالإضافة لإظهار الالتزامات المستحقة على الشركة وحقوق الملكية للمساهمين.

**3. Cash flows:** The statement of cash flows shows the amount of cash earned and cash paid in the company during a certain period of time, and highlights the importance of the list in linking the income statement to the balance sheet statement, by presenting how the money moves to and from the company.

٣. قائمة التدفقات النقدية: تظهر قائمة التدفقات النقدية مقدار النقد المكتسب والنقد المدفوع في الشركة خلال فترة زمنية معينة، وتبرز أهمية القائمة في ربطها لقائمة الدخل بقائمة الميزانية العمومية وذلك من خلال عرضها لكيفية انتقال النقود من وإلى الشركة.

**4. Shareholders' Equity List:** The list of shareholders' equities, or as it is called, the list of changes in equity, displays the changes that have occurred in the company's equity during a specified period. It displays all equity accounts affecting the balance of equity, including ordinary shares, net income, paid-up capital and dividends.

٤. قائمة حقوق المساهمين: تعرض قائمة حقوق المساهمين أو كما تسمى بقائمة التغيرات في حقوق الملكية التغيرات التي حدثت لحقوق الملكية في الشركة خلال فترة محددة، حيث تعرض جميع حسابات الأسهم المؤثرة على رصيد الحقوق الملكية والتي منها الأسهم العادية وصافي الدخل ورأس المال المدفوع وأرباح الأسهم.

